

صلح دعان وانعكاساته على الصراع العثماني مع الإمام يحيى بن حميد الدين

1322-1337هـ / 1904-1918م

إعداد الطالبة: ريماء أحمد بن قبوس

إشراف سعادة الاستاذ الدكتور: عبدالوهاب صالح بابعير

تتناول هذه الدراسة صلح دعان وانعكاساته على الأوضاع في جنوب شبه الجزيرة العربية ويهدف البحث إلى دراسة صلح دعان الذي عقدته الدولة العثمانية مع الإمام يحيى عام 1329هـ/1911م والوقوف على بنود الصلح ونتائجه وانعكاساته على الأوضاع في شبه الجزيرة العربية وقد تم تقسيم المادة العلمية في هذه الدراسة إلى مقدمة وتمهيد وثلاثة فصول وخاتمة وملاحق وتمت الإشارة إلى أهمية الدراسة وأهدافها وسبب اختيار الموضوع ومصاعبه ودراسة لأهم المصادر التي تم الرجوع إليها والمنهج العلمي المتبع في معالجة الدراسة وهو المنهج العلمي التاريخي الذي يتبع التسلسل التاريخي للموضوعات ومن ثم البحث والتحليل ثم تمت دراسة الأوضاع السياسية في بلاد اليمن قبل تولي الإمام يحيى حكم اليمن فيما بين عام 1307هـ - 1890م / 1323هـ - 1904م عقب ذلك تم دراسة حكم الإمام يحيى وتوليته إمامة اليمن والقضاء على منافسيه وقيادته المقاومة ضد الدولة العثمانية وتحالفه مع السيد محمد الإدريسي في عسير ويتركز البحث على دراسة صلح دعان الذي عقدته الدولة العثمانية مع الإمام يحيى 1329هـ/1911م ودراسة تحليلية للعوامل المساعدة على عقده وبنوده ونتائجه وأنصبت الدراسة حول موضوع انعكاسات صلح دعان على الأوضاع السياسية في اليمن ومنها صراع الإمام يحيى مع السيد محمد الإدريسي وموقف الإمام يحيى من الحرب العالمية الأولى وموقف بريطانيا من الإمام يحيى ثم الانسحاب العثماني من اليمن وخرجت هذه الدراسة بعدة نتائج أبرزتها في الخاتمة ولعل أبرزها أن صلح دعان منح اليمن جزءاً من الاستقلال السياسي الذي مهد الدور تدريجياً للحصول على استقلال اليمن كاملاً والاعتراف بها دولة عربية مستقلة

**Da'an Reconciliation And Its Reflections On The Ottomani Conflict
with Al-Emam Yahya Ben Hameed Al-Deen**

(1322 - 1337AH / 1904-1918AD)

RIMA AHMAD ABDULLA BEN-KBOOS

Dissertation supervisor

Prof. Abdul Wahab Babaeer

Abstract

This study discusses Da'an peace treaty and its effect on Ottoman - Imam Yahya ibn Hameed al-Deen conflict. It covers the period from the commencement of Imam reign in Yemen in 1322H (1904) till Ottoman forces withdrawal in 1337H (1918). It also tackles Da'an agreement which was made between Ottoman State and Imam Yahya in 1321H (1911), get acquainted with terms, results and consequences of that agreement on Ottoman conflict in Yemen. The scientific subject of the study is divided into introduction, preface, three parts, conclusion and annexes. The introduction points out the study's significance, objectives, grounds on which the subject being selected, difficulties faced, and the most important sources relied on, and scientific method, ie historical scientific method. Then research and analysis, then a preface discussing Ottoman - Imam Mansour conflict between 1307H - 1323H (1890 - 1904). The first part discusses Imam Yahya's rule, annihilation of his rivals, fighting against Ottoman state and his alliance with Sayd Mohamed Idressi in Asir. The second part concentrates on considering Ottoman - Imam Yahya agreement 1329H (1911), factors helped in making such agreement, and its terms and results. The third part discusses consequences of Da'an agreement on the Yemeni political situation, including Imam Yahya's conflict with Mohammed Idressi, the former's stand towards first world war, besides Britain's stand towards Imam Yahya and Ottoman withdrawal from Yemen. The study reached to many results, summed up in the conclusion. But the most important result is that Da'an's agreement had provided Yemen with part of its political independence, which gradually led to complete independence, and recognition as a free Arab state.